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برای نخستین بار مورد پژوهش قرار گرفت
»خبر خوب«

موضوع رساله دکتری
»اخبار بد« به ناامیدی دامن زده است

ســپهرغرب، گــروه فرهنگی: دانشــجوی 
دکتری علــوم ارتباطات گفت: تولید اخبار خوب 
ارزش های انسانی و اســامی را در جامعه عمق 
می بخشد و نسبت به آگاه سازی و دست گذاشتن 
بر روی گرایش های فطری و ادراک زیباشناختی 

تأثیرگذار است.
ابراهیم رضایی دانشجوی دکترای علوم ارتباطات در 
جلسه دفاع رساله دکترای تخصصی با موضوع طراحی 
مدل خبر خوب بر اســاس منافــع و ارزش های ملی و 
اسلامی در رسانه ها در دانشگاه آزاد واحد تهران شمال 
برگزار شد، گفت: انتشار بی قاعده و پرتکرار اخبار منفی، 
موجب ناامیدی و مانع حرکت انســان می شــود. نتایج 
یک مطالعه نشان داده، به طور کلی انتشار اخبار منفی 

منجر به بروز علائم افسردگی در مخاطبان می شود.
او اظهــار کرد: حجم اخبار منفی امروزه بیشــتر از 
اخبــار مثبت و خوب در رســانه ها انعکاس می یابد که 
این مســئله ناامیدی، افسردگی و درماندگی را در افراد 

به همراه دارد.
رضایی افزود: بر اســاس پژوهشــی که در گذشته 
انجام شده، در ایران نرخ سرقت منزل به ازای هر هزار 
منــزل 5، در انگلیس به ازای هــر هزار منزل 20 و در 
اســترالیا به ازای هر هزار منزل 25 است در حالی که 
میزان احســاس امنیت شهروندان ایرانی نسبت به این 
دو کشــور رقم پایین تری را نشان می دهد و این مسئله 

به فضای روانی و رسانه ای کشور برمی گردد.
رضایی با بیان اینکه ایران در طول ســال های پس 
از انقلاب اسلامی، همواره در معرض جریان سازی های 
منفی رسانه های خبری غرب بوده است گفت: بر همین 
اساس نیاز به طراحی یک الگوی بومی برای تولید اخبار 
داریــم که در این پژوهش عنــوان »طراحی مدل خبر 
خوب بر اســاس منافع و ارزش های اســلامی« را برای 

آن انتخاب کرده ایم.
او با اشــاره به اینکه تا کنــون هیچ پژوهش علمی 
در دنیا در موضوع خبر خوب انجام نشــده، اضافه کرد: 
این مدل قرار اســت سبکی از روزنامه نگاری را معرفی 
کند که واقعیت ها را با تمام اجزا و شــرایطش در مقابل 

دیدگان و قضاوت مردم قرار دهد.
او اهداف اصلی تحقیق خود را ســاخت سازه اصلی 
مفاهیم خبر خوب بر اســاس آرای خبرگان و طراحی 
مــدل خبر خوب برای بهره برداری در رســانه ها خواند 
و خاطرنشــان کرد: در این پژوهش که به روش گراند 
تئوری )نظریه زمینه ای( انجام شد، با 23 تن از خبرگان 
علوم دینی، ارتباطات، خبر و رســانه، جامعه شناسی و 
روان شناســی کشــور مصاحبه های نیمه ساختاریافته 

انجام گرفت.
این دانشجوی دکترای علوم ارتباطات با بیان اینکه 
این مصاحبه ها در ســه مرحلــه کدگذاری باز، محوری 
و انتخابی شــد، گفت: در مرحلــه اول )کدگذاری باز( 
کدهای اولیه 23 مصاحبه استخراج و تدوین شد سپس 
کدهای اولیه به کدهای ثانویه تبدیل و چند کد ثانویه 

نیز تبدیل به یک کد مفهومی شد.
او ادامه داد: در ایــن تحقیق کدهای اولیه به تعداد 
1127 کد استخراج شد، از میان این کدها تعداد 412 
کد ثانویه مشخص شــد، از میان کدهای ثانویه تعداد 
207 کد مفهومی پدید آمد و در نهایت تعداد 31 مقوله 

در قالب 9 محور اصلی استخراج و نامگذاری شد.
طبقات پژوهش شــامل پدیده اصلی )خبر خوب(، 
بستر حاکم )ساختار و شاخص های خبر خوب(، پیامد 
)تاثیر خبر خوب بر مخاطب(، شرایط علیّ )خبر خوب 
از دیدگاه دین/ خبر بد و خبر منفی(، راهبردها )فرایند 
تولید خبر خوب، تهیه و تنظیم خبر خوب( و شــرایط 
مداخله گــر )خبرنگار خــوب و توســعه خبر خوب( 

مشخص و تشریح شد.
این پژوهشــگر تئوری بنیادی خبر خوب بر اساس 
منافع و ارزش های ملی و اسلامی را اینگونه عنوان کرد: 
»خبر خوب خبری اســت مفیــد، منطقی، امیدآفرین، 
مســئولانه، منصفانه، دقیق و جامــع که ضمن رعایت 
اصول حرفه ای خبرنویسی، با در نظر گرفتن منافع ملی 
و ارزش های اســلامی تولید و منتشر شده و در نهایت 
موجب پیشــرفت کشور و تعالی مخاطبان می شود و به 

نیاز آنان پاسخ می دهد«.
رضایی با بیان اینکه آنچه خبر خوب را از دیگر اخبار 
متمایز می کند محتوای آن اســت که برگرفته از تفکر 
و اندیشه خبرنگار و مدیران رســانه است، خاطرنشان 
کرد: لذا برای آنکه همه خبرهایمان خوب شــود، نباید 
در اجــزای خبر درجا بزنیم بلکه باید فکر و نگاه مثبت 
اندیش، مومنانه، دلســوزانه، خیرخواهانــه، آگاهانه و 
هدایــت گرانه را در میــان نویســندگان، گویندگان، 
تریبــون داران، رهبران افکار و صاحبان خرد توســعه 
دهیم و کاری کنیم که رســانه نگاران به مثابه معلمان 
جامعه و رسانه به عنوان دانشگاه عمومی موجبات رشد 
و پیشرفت معنوی و فرهنگی مردم را فراهم کنند و این 

کار نیازمند سرمایه گذاری در حوزه »تربیت« است.
وی گســترش رویکرد خبر خوب را یکی از روش ها 
و راهبردهــای لازم بــرای خنثی ســازی توطئه هــا و 
سیاه نمایی ها علیه ایران خواند و افزود: چه خوب است 
که فرهنگ ســازی حول محور خبر خوب و تبدیل خبر 
خوب به گفتمان مســلط جامعه را بــه عنوان هدف و 
آرمــان خود بــرای مقابله بــا جبهه عظیــم فرهنگی 

دشمنان قرار دهیم.
در پایان این جلســه، با نظــر داوران، رضایی موفق 
شد با نمره عالی از رساله دکترای خود در موضوع خبر 

خوب دفاع کند.

خبــر

فرهنگی

تیرگر،  منصور  فرهنگی:  گروه  سپهرغرب، 
پوشــاک  اتحادیه  پژوهش های  مرکز  رئیس 
تهران، می گویــد: دولت در حوزه مد و لباس 
سازوکار درســتی با نظارت همه جانبه ایجاد 

نکرده است.
منصور تیرگر، رئیس مرکز پژوهش های اتحادیه 
پوشــاک تهران است او در ســال 97 طرحی را با 
درخواســت شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی در 
مرکــز پژوهش اتحادیه پوشــاک ترتیــب داده به 
نام »ســازوکار و ســامانه مد و پوشاک کشور« که 
با بررســی رویدادها و ساختار کشورهای معتبر در 
حوزه مدولباس آن را تدوین و تنظیم کرده اســت. 
او معتقــد اســت، اتفاقی که به عنوان گسســت از 
نهادهــا و متولیان با مــردم در حوزه مدولباس یاد 
می شــود کاملا درست و بجا اســت زیرا فرآیند و 
چرخه درست و متناسب در این حوزه وجود ندارد. 
تا زمانی که این فرآیند و ذائقه ســازی تثبیت نشود 
این گسستگی مردم و مسئولان و متولیان روزبه روز 
بیشتر خواهد شد. خبرگزاری مهر درباره سازوکارها 
در حوزه مد و لباس، گسست ایجاد شده و به تولید 
انبوه نرســیدن طرح های جشنواره ها و نمایشگاه و 
تمایل نداشتن تولیدکننده ها در تولید محصولات، 
با منصور تیرگر، رئیس مرکز پژوهش های اتحادیه 
پوشــاک تهران گفت وگو کرده اســت که در ادامه 

می آید:
     با توجه به اینکه نهادها و سازمان های 
متولــی در امــور فرهنگی در حــال انجام 
پروژه ها، برنامه ها، کنگره ها و فرهنگســازی 
هستند اما دیده می شــود که با دغدغه های 
کشور  در  شــهری  متوسط  طبقه  سوژه های 
هم خوانــی ندارد و ســوژه های اجتماعی به 
دنبال دغدغه های فرهنگی و ارزشــی خاص 
خودشان هســتند و در اینجا گسستی ایجاد 
شده اســت از همین رو می بینیم که الگوهای 
ارائه شده از سوی برخی نهادها و سازمان ها از 
سوی مردم قابل تایید و تبعیت نیست یا تاثیر 
عینی آن الگوها را شــاهد نیستیم، دیدگاه 

شما درباره این پیش فرض چیست؟
ما در ســال 97 طرحی را با درخواست شورای 
عالــی انقلاب فرهنگی در مرکــز پژوهش اتحادیه 
پوشــاک درآوردیم به نام »ســازوکار و سامانه مد 
و پوشــاک کشور« و کشــورهایی که در حوزه مد 
و لبــاس در دنیای مد تاثیرگذار هســتند همانند 
امریکا، ایتالیا، انگلســتان و فرانسه ساختارهایشان 
را تحلیل کردیم و سامانه و چرخه ای که در سامانه 
و فعالیت های آن ها وجود داشت را بررسی کردیم، 
محتوای مشترک را استخراج کردیم و ساختاری را 
پیشنهاد دادیم که برخاسته از فرهنگ ایرانی باشد. 
اتفاقی که شــما به عنوان گسست از آن نام بردید 
کاملا درســت اســت حالا اینکه چرا این اتفاق رخ 
داده به این خاطر که ما چرخه و فرآیند متناســبی 
را نداریــم کــه جایگزین کنیم به ایــن معنی که 
امروز فروشنده پوشاک نمی داند خاستگاه مخاطب  
او چیســت! زیرا اصــولا »مخاطب ســازی« ذائقه 
مخاطب را که در ســامانه ای کنتــرل کند، نداریم 
تا ذائقه ســازی صورت بگیرد و تولیدکننده هم در 

جهت آن ذائقه سازی محصولی را تولید کند.

مــا در حال حاضر مســئله عفــاف و حجاب را 
در کشــور داریم که پروســه ای است هم محتوای 
فرهنگــی در آن وجود دارد و هم محتوای مذهبی. 
اگر بررسی کنیم در تمدن 3 هزار ساله هم مسئله 
عفاف و حجاب فارغ از تعلقات مذهبی وجود داشته 
است در نتیجه مغایرتی با مسئله فرهنگی و مذهبی 
ما ندارد اما چرا در کشور ما مقاومت وجود دارد؟ به 
این خاطر که برای آن به خوبی ذائقه سازی نکردیم. 
مخاطب ما در اختیار رســانه های جریان ساز غربی 
قرار گرفته اســت و بیشتر فروشــنده ها به راحتی 
کالاهــای غربــی را در اختیارشــان می گذارنــد، 
به طــور مصداقی کشــور ترکیه که ســریال های 
چندین قســمتی در زمان خیلی طولانی به خورد 
مخاطب ایرانی می دهد و امروزه این سریال ها برای 
مخاطبان بســیار جذابیــت دارد از همین رو آن ها 
محصولاتشان را در ذهن مخاطبان نهادینه می کند، 
با وارد شدن آن کالاها و محصولات مردم هم آن ها 
را می خرند. خب حالا دولت ما چه برنامه ای داشته 

است؟ رسانه ها چه تدابیری اندیشیده اند؟
     مسلما وقتی متولیان امر و مسئولان 
ســازمان ها و نهادهای این حــوزه خوراک 
درست و مناسبی را در اختیار مخاطبان قرار 
ندهند مردم به آن سمت سوق پیدا می کنند!

دقیقا، این مســئله نیاز به یک پروســه، چرخه 
و فرآینــدی دارد که این چرخه باید توســط افراد 
متخصص اســنادش تهیه و تنظیم شود و مکانیزم 
کاملی برای چرخه مد و پوشــاک پیشــنهاد داده 
شــود که البته ما بــه عنوان مرکــز پژوهش های 
اتحادیه پوشــاک این طرح را ارائه دادیم که طرح 
برتر در ســازمان صنعت، معدن و تجارت شناخته 
شد. البته با راســتی آزمایی این طرح به بار خواهد 
نشســت. البته این را هم بگویــم باید جریان مد را 
در بالا دستی مشــخص کنیم، برنامه ریزی کنیم و 
سرمایه گذاری داشته باشیم تا تولیدکننده به سمت 
آن حرکت کند و مصرف کننده هم به این ســمت 

و ســو کشــش پیدا کند. باید بگویم که در حوزه 
مد و لبــاس فرآینده ذائقه ســازی در دولت وجود 
ندارد و ذائقه مخاطب توســط عوامل بیگانه شکل 
می گیرد. امروزه تصــور کنید اماکن یا تعزیرات در 
سطح عرضه می خواهند به صورت سلبی با این امر 
مواجه شــوند در حالی که می بینیم آن ها به صورت 
زیرزمینی به فعالیتشان ادامه می دهند و محصولات 
را در اختیار مردم قرار می دهند، بنابراین این مسیر 
درستی نیست که با آن ها برخورد شوند و به صورت 
پنهانــی کار کنند اتفاقا باید این گروه ها جذب و به 

نحو درستی ساماندهی شوند.
     چگونه ساماندهی شوند؟

ببینیــد! تولیدکننده متاثر از فروش اســت، هر 
جایی که فروش وجود داشــته باشــد به آن سمت 
حرکت می کند اگر خــلاف این جهت حرکت کند 
فروش آن فلج خواهد شــد، در آن صورت سازوکار 
دولتــی باید به دنبال این باشــد که مســیر تولید 
را با مســیر ذائقه مردم تطبیق دهــد در حالی که 
امروزه این تطبیق صورت گرفته، اما مشــکل اصلی 
در سیاســت گذاری ها اســت که سیاست گذاری ما 
باید در جهتی باشــد که ذائقه ســازی انجام دهد 
اما برایش هیچ گونه ســرمایه گذاری صورت نگرفته 
با ناهنجاری های  اســت. زمانی که عوامل انتظامی 
پوشــاک مواجه می شوند برای اینکه دارای موجز و 
کوتاه بــرای آن پیدا کنند در ســطح عرضه با آن 
برخورد می کنند ولی برخورد در سطح عرضه باعث 
می شود نظام کنترلی شــان دقیق تر می شود! چرا؟ 
زیرا در سطح عرضه فعالیت شان را ادامه می دهند. 
در حالی کــه اشــکال کار فرماندهی شــدن ذائقه 
مردم از دیگر عوامل اســت و این شکل ساماندهی 
ذائقه سازی باید به عنوان فرآیند قدرتمند در کشور 
ایجاد شــود البته این فرآیند بســیار طولانی است 
که ما نظامات اش را اســتخراج کردیم و شناختیم 
ولی دولت باید ســرمایه فرهنگی مناســبی را در 
اختیار این مســئله قرار دهد. البته اگر این فرآیند 

ذائقه ســازی تشکیل شــود، درآمدزایی خوبی هم 
در پــس خود دارد و این امر باعث می شــود مردم 
دیگر خودباختگی نسبت به کالای خارجی نداشته 
باشــند. تا زمانی که این فرآیند تثبیت نشــود این 
گسســتی که شما از مردم و مســئولان و متولیان 

طرح کردید روزبه روز بیشتر خواهد شد.
     فعالیت های فرهنگی و سازوکارهای 
برگزاری جشنواره ها،  برنامه ریزی شــده در 
مســیری  به  می تواند  نمایشــگاه  همایش، 
متمایل شــود که به نوعی معرف مناسبی در 
زمینه انتخاب پوشــش و انــواع مد و لباس 
باشد؟ آیا چنین اتفاقی افتاده است؟ به عنوان 
مثال نمایشگاه هایی که برگزار می شود وعده 
تولید انبوه طرح های آن نمایشــگاه در زمان 
برپایی آن داده می شــود اما بعد از گذشت 
روزها و ماه ها می بینیــم که نه تنها به تولید 
فراموش شده اند  بلکه دیگر  نرسیده اند  انبوه 
و ســال جدید به دنبال برگزاری دوره بعدی 
نمایشــگاه هســتند! همانند جشنواره های 
معروفــی همچون فجر و عاشــورایی... اگر 
هم از مســئولان سوال شود که چرا به تولید 
انبوه نرسیده می گویند تولیدکننده ها بودجه 
ندارند! آیا در واقعیت بودجه ندارند یا تمایلی 

برای تولید وجود ندارد؟
مســلما یک آفتــی وجود دارد، کــه فرهنگ 
و خواســته مــردم در مــدت یک ماه، پوشــاک 
عاشــورایی را می طلبد، زیرا واقعه عاشــورا نماد 
مشــکی دارد و با توجه به اینکــه در این بخش 
تهاجم فرهنگی صورت گرفته اســت که توســط 
کشــورهایی چین و... اشغال می شــود. می توانم 
به جرئت بگویم که فروشــی که در ایام عاشــورا 
در حوزه پوشــاک است اگر بیشتر از فروش شب 
عید نباشــد کمتر هم نیست. با توجه به اینکه ما 
نمادهــای غربی و فراماســونری را در لباس های 
مشــکی دیدیم انگیزه ای برای ما ایجاد شــد که 

جشــنواره نمایشــگاه عاشــورایی را برپا کنیم تا 
در این زمینه بتوانیم از ورود لباس های مشــکی 
نامناســب جلوگیری کنیم. البته ما به دنبال این 
هســتیم که چرخــه اقتصادی را هــم کنار این 
موضوع بیاوریــم تا صنعت هم درگیر شــود. ما 
به افرادی ســفارش نقش تصویرهایی را دادیم تا 
موضوعاتی مرتبط را طراحی کنند و از بوســتان 
گفتگو هم درخواست کردیم به صورت سمبلیک 
نقــش تصویرها را در اختیــار تولیدکننده ها قرار 
دهند تا بتوانند به ســمت تولید حرکت کنند اما 
از آن جایــی که تولیدکننده ها یک ماه قبل از ماه 
بازار عرضه می کنند  محرم محصولاتشــان را در 
در  عاشورایی  نمایشــگاه  نتوانســتیم محصولات 
بازار ارائه کنیم زیرا از آنجایی که این ســازوکار 
عمیق و قدیمی نبود و بیشــتر تلاش کردیم که 
هم گرایــی میان طراحــان و تولیدکننده ها ایجاد 
کنیم نتوانستیم هنوز به خوبی در عرضه و تولید 
موفق عمــل کنیم. امیدوارم که بتوانیم با تکمیل 
فرآیند در این راه پیشــرفت داشــتیم و پرچم را 
بالا ببریم. البته تمام مســئولان، رسانه، دولت و 

تولیدکننده هــا در این راه باید ما را یاری کنند.
البته آقای تیرگر، بنده به عنوان مثال نمایشگاه 
عاشــورایی را بیان کردم که محصولاتش به تولید 
انبوه نرسیده اســت در دیگر جشنواره هایی که در 
حوزه مدولباس برگزار شــده ایــن اتفاق رخ داده 
اســت و ندیده ایم مردم با آن طرح ها ارتباط برقرار 
کنند یا اصلا آن جشنواره ها را به کل نمی شناسند 
حتــی جشــنواره بین المللی مدولبــاس فجر که 
به عنوان رویداد بزرگ در کشــور برگزار می شــود 
حتی جامعه شناســان در سطح جامعه که به نوعی 
به دنبال ســوژه های اجتماعی و رصد آن هستند از 

این رویداد اطلاع ندارند!
بله شــما کاملا درســت میگویید. زیرا حمایتی 
از این جشــنواره ها صورت نگرفته اســت. ساختار 
کوچکــی بــرای آن تعریــف کردند که هر ســال 
برگزار می شــود باید این نوع جشــنواره ها حمایت 
شــوند و اطلاع رسانی درستی داشــته باشند تا در 
جامعه جا بیفتد. در این رویدادها یکســری طراح و 
مزون دار و موسسات مدولباس را ساماندهی و جمع 
کردنــد در نتیجه صنعت باید از یافته این طراحان 
اســتفاده کند و دولت باید ســازوکار آن را ایجاد 
کند. اگر می گوییم که این جشــنواره ها متاســفانه 
کارکرد نداشــته به این خاطر اســت که حمایت و 
اطلاع رسانی درســت نداشته است و گزارش کامل 
از این جشــنواره در اختیار مردم قرار نگرفته و در 
این حوزه با تمام پهنای باند حرکت نکرده اند تمام 
رخــداد این معضلات هم از تصمیمات آنی ناشــی 
می شود و سرمایه گذاری درستی صورت نمی گیرد 
در نهایــت این ســازوکاری کــه از آن بیان کردم 
ایجاد نشــود آن گسست بیشــتر می شود. پس با 
وجود ســازوکار درست از سوی دولت می توان این 
مسیر را پیش برد البته نیازی هم نیست که دولت 
ریالی در این حوزه سرمایه گذاری کند فقط بتواند 
جذب ســرمایه صنعت را در این قضیه ایجاد کند 
این چرخه به راه می افتد. دولت باید ناظر باشــد که 
این چرخه دچار انحراف نشود و در جهت خاستگاه 

عفاف و حجاب و قوانین مرتبط با آن پیش رود.

غزل سرای جوان همدانی همزمان با روز شعر و ادب پارسی در گفتگو با سپهرغرب گفت:

شعر خوب آیینه است؛ انعکاس دهنده دردهای جامعه
شعر مخاطب پسند محصول انزوای خودخواسته شاعر، خلوت سالم، مطالعه و تلاش است

گمار:  فرهنگی - سمیرا  گروه  سپهرغرب، 
هر شــعری که در یک قالب خــاص تولید 
می شود، اولا باید ویژگی های قالب آن شعر را 
داشته و البته از نظر محتوایی حرف جدیدی 
را دنبال کند؛ یک شاعر باید آینه باشد و تمام 
اتفاقات اطراف خود را در شــعرش انعکاس 
باشد  را داشته  این خصلت  دهد، هر شاعری 
شعرش شــعر خوبی می شود، در واقع شعری 
که حاصل درد جامعه باشد هم صادق است و 

هم مخاطب پسند.
در زمانــه ای که شــاعران کمتــری جنبه های 
مختلــف زندگی مردم را ســوژه  شعری شــان قرار 
می دهند، ســراغ شــاعر جوانی رفتیم که هرکدام 
از شــعرهایش توصیفی است از یک گوشۀ زندگی 
مردم؛ حجت یحیوی، شــاعر جوان و خوش قریحه 
استان همدان که از دوران ابتدایی متوجه استعداد 
ذاتی خود در زمینه شعر شده و از دوران دبیرستان 
به طور جدی به ســرایش شــعر روی آورده است. 
او عناویــن مختلفی در کارنامــه کاری خود دارد و 
رتبه هایی که در جشنواره های مختلف کسب کرده 
حاکی از قوام کاری این شاعر جوان است؛ یحیوی 
که کارشناســی ارشــد زبان و ادبیات فارسی است 
هم اکنون به شغل دبیری ادبیات در دبیرستان های 
رزن مشغول بوده و مسئول جلسه و کارشناس شعر 
حوزه هنری اســتان همدان اســت. آنچه در ادامه 
می خوانید ماحصل گفتگوی خبرنگار سپهرغرب با 
این غزل ســرای رباعی دوست همدانی در یکی از 
روزهای شــهریور است، به سراغ او رفتیم تا بیشتر 

بشناسیمش، با ما همراه باشید:
     سام، بفرمایید حجت یحیوی کیست؟

شاعری که متولد سال 1358 در شهرستان رزن 
بوده و هم اکنون معلم و علاقمندبه شــعر است و 
درخدمت دوستان علاقمند به فراگیری فنون شعر.
     عاقۀ شــما به ادبیات و شعر از چه 

زمانی شروع شد؟
سال های دوم و ســوم ابتدایی، همان موقع که 
عمویم به واسطه شــغل معلمی کتاب های شعری 
می آورد و من می خواندم از آنجا این علاقه وگرایش 
به شعر شکل گرفت، در واقع مشوق من کتاب هایی 
بودند که می خواندم و البته ذوقی که در وجودم بود 

مرا در وادی ادبیات انداخت.
     و از چه زمانی شــعر گفتن برای شما 

جدی شد؟
از ســال دوم دبیرســتان؛ از آن ســال شعر را 
کاملا جدی دنبال و در جلســات ادبی رزن شرکت 
می کــردم، از آن زمان تاکنون هم که پیوســته به 
دنبال آن هستم. به نظر من، کسی شاعر نمی شود، 
بلکه شــاعر به دنیا می آید مهم این اســت که چه 
زمانی کشف کند که می تواند شعر بگوید و من این 

استعداد را کشف کردم.

     این که رشتۀ دانشگاهی شما ادبیات 
بوده، چقدر در سرایش شــعر به یاری شما 

می آید؟
یکــی از دلایــل اصلی من بــرای دنبال کردن 
ادبیات، شــعر بود، در واقع چون من می خواســتم 
رشــته تحصیلی ام با شــعر همخوانی داشته باشد 
ادبیات را انتخاب کردم تا هم بتوانم بیشــتر و بهتر 
در امــر یادگیری و یاددهی بــه دانش آموزان موثر 

باشم و هم معلومات خودم علمی باشد.
     به نظر شما شعر گفتن قابل یادگرفتن 

است یا ذاتی ست؟
شعر در ابتدا جوشش است یعنی باید یک طبع 
و ذوقی باشــد؛ البته نه به این معنی که هر کسی 
طبعی داشــت و ذوقی، می تواند شاعر شود، چون 
در ادامه این جوشش شــاعرانه، کوشش نیاز است 
و تمرین، ممارســت، مطالعه و شرکت در جلسات 
ادبــی؛ که مجموع این موارد کمک می کند تا طبع 

به بلوغ رسیده و انسان بتواند به شاعرانگی برسد.
     به غیر از غزل در قالب های دیگری هم 

شعر می گویید؟
در حال حاضــر به رباعــی روی آورده و آن را 
جدی تــر گرفته ام، ضمن اینکــه در قالب نیمایی، 

سپید و سه گانی نیز طبع آزمایی کرده ام.
     از آثارتان بگوییــد؛ چه کتاب هایی 

چاپ کرده اید و در دست چاپ دارید؟
مجموعه غزل »دارم فســیل می شــوم« که در 
سال 83 منتشر شــد و رباعی »یک پیراهن جلوتر 
از پاییز« در ســال 92 »کاشــکی اجازه داشتم« با 
موضوع نوجوان در زیر چاپ بوده و ناشــر آن سوره 
مهر استان همدان است. »گاهی به تو فکر می کنم« 
نیز مجموعه رباعی جوان اســتان همدان بوده و دو 
مجموعه نیز در قالب رباعی و سه گانی است که به 

زودی به زیور چاپ آراسته خواهند شد.
     موضوعات و مضامین اشــعار شــما 

بیشتر چیست؟
بیشــتر اجتماعی است؛ شــعرهایی که به باور 
مردم نزدیــک بوده و انعکاس دهنده دردهای مردم 
است. البته شعرهای مناسبتی برای امام زمان )عج( 
و امــام رضا )ع( که ارادت ویژه ای به ایشــان دارم 
نیز در آثارم وجود دارد، رباعی هایم مضمون خاصی 

ندارد و همه موضوعات را دربرمی گیرد.
     آقــای یحیوی آثار چه شــاعرانی را 

بیشتر مطالعه می کنید؟
اثر هر شاعری که بتواند به من جهان بینی بدهد 
و تاثیرگذار باشد قابل مطالعه است، قیصر را دوست 
داشته و دارم و با او ارتباط داشتم؛ در شعر گفتن از 
کسی تاثیر نمی گیرم و در این سال ها سعی کرده ام 
با چشم های خودم دنیا را ببینم و حاصل تجربیاتی 
که از زیست با اجتماع به دست می آورم را به شعر 
تبدیل کنم، مقلد صرف نیســتم و ســعی می کنم 

امضای خودم پای شعرهایم باشد.
     به نظر شــما شــاخص های یک شعر 

خوب چیست؟
هر شعری که در یک قالب خاص تولید می شود، 
اولا باید ویژگی های قالب آن شعر را داشته و البته 
از نظــر محتوایی حرف جدیدی را دنبال کند؛ یک 
شــاعر باید آینه باشد و تمام اتفاقات اطراف خود را 
در شعرش انعکاس دهد، هر شاعری این خصلت را 
داشته باشد شعرش شــعر خوبی می شود، در واقع 
شعری که حاصل درد جامعه باشد هم صادق است 
و هم مخاطب پسند؛ وقتی مخاطب ببنید دردهایش 
در قالب شــعر بیان شده به سمت آن گرایش پیدا 
می کند، ما باید سعی کنیم شاعر بی نقاب باشیم و 
شعر بی دروغ بگوییم، در کنار همه این موارد زبان 

شعر باید به روز و عاطفه شعر قوی باشد.
     به نظر شــما در حال حاضر وضعیت 

شعر جوان چگونه است؟
اتفــاق آن چنــان خاصــی که بگوییــم باعث 
برجســتگی شــعر یــک جــوان در یــک منطقه 
جغرافیایی اســت در شعر جوان امروز ما رخ نداده، 
شاعران بیشــتر مقلد صرف هســتند و با خواندن 
کتاب شــعرهای یکدیگر از هم تاثیــر می پذیرند، 
شاعران بیش از آنکه به دنبال کشف و شهود باشند 
تا به شاعرانگی دســت پیدا کنند، دنبال مضامین 
مقلدانه از اشعار یکدیگرند و مطالعه آثار کلاسیک 
را فرامــوش کرده اند، آثاری که باعث می شــود از 
نظر قالب و مضمون به تشــخص خاصی در شعرها 
رســید؛این خصیصه در شعرهای شــاعران جوان 

خیلی کم است
     و وضعیت همدان در این عرصه؟

همــدان هم مثل همه اســتان های دیگر افت 
و خیز داشــته، در این ســال ها شاعران خوبی از 
دل جلســات ادبی بیرون آمده است شاعرانی که 
حائــز رتبه بوده و کتاب هــای خوبی چاپ کرده 
اند امــا اینکه بگوییم همدان نســبت به ســایر 
نقاط کشور برجســتگی خاصی دارد نه! این طور 
نیســت؛ جوانان شــاعر این شــهرنیز مثل همه 
شــهرهای ایران در حال شــعر گفتن هستند و 
البتــه من امیــدواری خاصی به اســتان همدان 
دارم و احســاس می کنم اگر این شــاعران جوان 
خــود را نبازند و اســیر غرور نشــوند می توانند 
آینده روشــنی داشته باشــند؛ البته اگر به حرف 
بزرگترهــا گــوش دهند، نقدی که در جلســات 
می شود را مد نظر داشته، مســیرانحرافی دنبال 

نکنند و مطالعه را چاشــنی کار خود قرار دهند.
     شما به عنوان یک شاعر جوان انتظار 

دارید در شعر به چه افقی دست پیدا کنید؟
باندبازی هــا همــه جــا تاثیــر دارد در ادبیات 
هم؛ من به دنبال این نیســتم که خودم را اســیر 
جریان های موجود کنم، هدفم این اســت که شعر 

صادقانــه بگویــم، تاریخ درمورد مــن و امثال من 
قضــاوت خواهد کرد، حتما اینطور نیســت که اگر 
شــاعری تریبون دارد موفق است و هرکه تریبون 
ندارد ناموفق! من به دنبال این هســتم تا بتوانم به 
رسالت شاعرانگی خودم که انعکاس دردها و مسائل 
اجتماعی ومصائب مردم است برسم، اعتقاددارم که 
شــاعر نسبت به کســی که نمی تواند شعر بنویسد 
مســئولیت بیشــتری دارد و باید از زبان آن ها هم 
بنویســد و دردهای آنها را هم برجسته کند ضمن 
اینکــه ما بایــد در مقابل خدا هم نســبت به این 
استعداد پاسخگو باشم. در مجموع هدفم این است 
که صادقانه بنویســم، آیینه وار آنچه راکه می بینم 

انعکاس دهم و اسیر شعار زدگی نشوم.
     جنــاب یحیــوی تاکنــون در چه 

جشنواره هایی برگزیده شده اید؟
جوان تر که بودم یکی ازعلایق من شــرکت در 
جشــنواره ها بــود. اما بیش از یک دهه اســت که 
دیگر در جشنواره خاصی شــرکت نکرده ام به جز 
جشنواره دوبیتی سرای رضوی که در همدان برگزار 
می شــد و به دلیل ارادت قلبی ام به امام رضا )ع( و 
اینکه تخصصا در قالب رباعی و دوبیتی بود شرکت 
می کردم که یک بار دوم شــدم کــه البته برگزیده 
اول نداشــت، چندیــن بار هم برگزیده شــدم. در 
سال های خیلی دور هم در چند کنگره و جشنواره 
ملــی و بین المللی برگزیده شــده ام که می توان به 
شعر جوان کشور و تندیســی که از دست مرحوم 
قیصر امین پور گرفتم، شعر»کویر«یزد، شعر انتظار 
بروجــرد، فرهنگــی هنری جوانان هــلال زنجان، 

یادمان عشق و... اشاره کرد.
     در انجمن های شعری شرکت می کنید؟

بیش از 10 ســال مسئولیت انجمن ادبی شهید 
مفتح شهرســتان رزن را بر عهده دارم و هم اکنون 
نیز درکانون شــعر حوزه هنری استان همدان که 
شــنبه ها برگزار می شــود، درخدمت علاقمندان و 
شــاعران نوقلم وعلاقمند به آموختن فنون شــعر 

هستم.
     به نظر جنابعالی چالش های پیش روی 

شعر و شاعری در همدان چیست؟
یکی از مشــکلات اکثر شــاعران جوان عدم 
توانایــی بــرای چاپ کتــاب شــعرآنان به علت 
ناشر های  استثنای  به  محدودیت های مالی است؛ 
خوبــی مثل ســوره ی مهر،شهرســتان ادب و... 
معمــولا اکثر ناشــرهای خصوصی پولی شــده و 
کیســه ای دوختــه اند و ازشــاعران جوان برای 
چاپ کتاب شــان مبالــغ بالایی را درخواســت 
می کنند وکیفیت چاپ اکثراین نشرها هم پایین 
اســت، گاهی هم حتی تعداد چاپ خیلی پایین 
تر ازهمان تعدادی اســت که در کتاب ها نوشته 
می شــود. برای همین خیلی از شــاعران جوان، 
بااین شــرایط فعلی توانایی چاپ اشعارشــان را 

ندارنــد، البته در حال حاضــر دنیای مجازی در 
پخش اشــعار و معرفی آن ها بسیار کمک کننده 
است و شاعران باید از این ظرفیت استفاده کنند 
تا از این طریق صدا و شعرشــان شنیده و خوانده 

شود.
     در حــال حاضــر شــاعران به چه 

حمایت هایی نیاز دارند؟
اعتقادم این اســت که شــعر یــک هنر فردی 
ِکم هزینه است و شــاعران به استثنای چاپ کتاب 
نیاز به حمایت خاصی ندارند. شعر در دنیای فردی 
یک شــاعر و انزوای خودخواسته او اتفاق می افتد، 
هر کس خلوت سالم تری داشته باشد و اهل مطالعه 
باشــد شــعرهای خوبی می تواند تحویــل اجتماع 
بدهد، بیشــترین کســی که می تواند به یک شاعر 
کمک کند خودش است، اینکه مطالعه کند و در راه 
رسیدن به هدف سخت تلاش کند. یک شاعر باید 
چشــم های تیزبینی داشته باشد و از کنار پدیده ها 
به ســادگی عبور نکند و همه آن ها را با زبان شعر 
برجسته کند. پس با این اوصاف شاعر خیلی نباید 
چشــم انتظار یاری متولیان فرهنگی باشد. گرچه 
این دلیل نمی شــود که متولیان فرهنگی دست از 
حمایت هنرمندان بردارند. شــعر خوب یک جایی 
بالاخره دیده می شــود و مخاطبــان به آن ها اقبال 
نشــان خواهند داد؛ اما اگرشــاعر شعرهای خوبی 
ننویســد هر چقدر هم در یک زمان خاص حمایت 
شود و تریبون دســتش باشد باگذر زمان فراموش 
خواهدشد؛ چه بسا در طول تاریخ شاعرانی بوده اند 
کــه در دوران خــود ارج و قربی داشــته اند اما با 

گذشت زمان کاملا فراموش شده اند یا بالعکس...
     با آرزوی موفقیت برای شما، لطفا اگر 
به عنوان کام پایانی نکته ای هست بفرمایید.
ممنــون از وقتی که در اختیار من گذاشــتید، 
امیدوارم شاهد رشد و شکوفایی شعر استان همدان 

و بلوغ فکری و شعری شاعران جوان باشیم.
     در پایان یکی از شــعرهایتان را هم 

برایمان بخوانید.
چه آمده به سرمن؟چرا بریده امانم؟

چه تند می زند امشب کنار تو ضربانم
چه آمده به سرمن؟چرا قرار ندارم؟

چه آتشی است که افتاده است باز به جانم
دمی کنار تو غمگین دمی کنار تو شادم

دمی کنار تو آرام و گاه دل نگرانم
اگرچه یوسفم اما درون چاه اسیرم
اگرچه رستمم اما هنوز اول خوانم
اگر شراب اگر شوکران بریز بنوشم

که درخماریِ تو سالهاست مرثیه خوانم
بریز که سر ِ پیری و وقت معرکه گیری است

بریز تا غم از آیینه ی دلم بتکانم
بگیر دست مرا و ببر به فصل شکفتن

بهار باش برای دل همیشه خزانم

»دوگانگی در پوشش؛ ماجرای یک گسست«
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